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Editorial Forward

Dear Readers, 
It is the end of December and the second issue 

of the Rule of Law and Anti Corruption Journal is in 
your hands, hence celebrating ROLACC journal First 
Volume, Volume No.1. 

In this issue, we have been keen on shedding 
the light on Sustainable Development Goals (SDGs); 
goals set for saving the world through plans for a 
better and more sustainable future for all. The focus 

was SDG 16 on promoting just, peaceful and inclusive societies, that is 
closely linked to anti-corruption matters and fosters rule of law efforts.

Many submissions were received in both Arabic and English from 
different countries in the world. The contributions were subject to scrutiny 
in terms of the validity of the research and compliance to academic 
standards. The Journal of the Center for the Rule of Law and Anti-Corruption 
is driven by mastery and proficiency in ensuring accuracy of information 
and conformity to international standards. Several expert professors 
performed peer blind revision; which cultivated a high standard quality of 
research by emphasizing the rules of academic research.

The Rule of Law and Anti Corruption Journal offers a high-level 
platform for all scientific disciplines as the theme of the issue has common 
features with various fields.

The accepted submissions addressed a number of important issues; 
for instance, ways of assessing risk of corruption in order to provide both 
practitioners and academics with a better understanding of the concept of 
risk management.  Further it offered; the most effective way to implement 
the risk assessment is to assess the organizational level. 

Another submission provided an accurate account of the internal and 
international implications of introducing the law as a key framework under 
which acts of corruption are prosecuted in a practical manner embodied 
in the case of Barbados.

Most importantly; submissions presented a solid foundation 
pertaining to concepts and competent authorities’ mechanisms; in order 
to pave the ways for future comparative research. In terms of concepts, 
one of the submissions explained and referenced the basic concepts that 
can be used to better understand corruption. As for the competent 
authorities and their modus operandi, an expert professor from Macedonia 
explained the model of the ACA and criticized some of the characteristics 
of the legal and institutional framework. Furthermore, there was a key 
question that has been proposed in a research article from Brazil: To what 
extent the business environment generates conditions to fight corruption 
from an institutional perspective? The question is formulated in 
accordance with SDG16; 16.5 (corruption and bribery in all their forms) and 
16.6 (development of accountable and transparent institutions).

Through this publication, we seek to inform readers with best ways to 
support and understand Sustainable SDG from different perspectives. The 
SDG 16 which the United Nations has referred to as its aim: “Promote the 
rule of law at the national and international levels and ensure equal 
access to justice for all, substantially reduce corruption and bribery in all 
their forms. It also seeks to develop effective, accountable and transparent 
institutions at all levels. And ensure public access to information and 
protect fundamental freedoms, in accordance with national legislation 
and international agreements.”

We extend our sincere thanks to all those who contributed to the 
second edition of rule of law and anti corruption center journal, academics 
and editorial board and we look forward to future intellectual contributions.
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افتتاحية العدد بقلم مدير التحرير

عزيزي القارئ ها هو العدد الثاني من مجلة مركز حكم 
القانون ومكافحة الفساد بين يديك مع نهاية عام 2018 

وبذلك يكتمل المجلد الأول. 
بأهداف  القارئ  نُعّرف  ان  العدد  هذا  في  حرصنا  لقد 
لإنقاذ  وضعت  التي  الأهداف  وهي  المستدامة  التنمية 
العالم عن طريق خطط لتحقيق مستقبل أفضل وأكثر 
استدامة للجميع. وتم اختيار الهدف السادس عشر في 

هذا العدد وهو المعني بالازدهار والسلام والعدالة والذي يرتبط ارتباطاً وثيقاُ 
بموضوع مكافحة الفساد ويدعم حكم القانون. حيث تم استقبال عدد كبير 
من الاسهامات الفكرية باللغتين العربية والانجليزية من مختلف اقطار العالم 
وخضعت الاسهامات الى تدقيق نيّق من حيث اصالة البحث والمعايير المتبعة 
في عرض الأفكار، حيث تولي مجلة مركز حكم القانون ومكافحة الفساد عنايتها 
الاكاديمية  للمعايير  الفكري  الاسهام  المعلومات ومدى مطابقة  لدقة  الخاصة 
التي  الأبحاث  وتحكيم  مراجعة  سبيل  في  المجلة  استعانت  فقد  العالمية. 
أبدوا  الذين  الوطن وخارجه،  المختصّين من داخل  الأساتذة  بنخبةٍ من  تصلها 
نقاط  بتأكيد  الأبحاث،  بنوعية  الارتقاء  الفضل في  له  كان  علميا،  وكرماً  تعاونا 
قواعد  ولتكريس  فيها.  التعديل  يستوجب  ما  وتعديل  فيها،  والقوة  التميّز 
الواعدة،  العلمية  والطاقات  الكفاءات  واستقطاب  الرصين،  الأكاديمي  البحث 
فتحت مجلة مركز حكم القانون ومكافحة الفساد المجال على مصراعيه لكافة 

التخصصات العلمية حيث ان موضوع العدد يتقاطع مع مجالات عديدة.
فالأبحاث التى تم قبولها تتناول طرق تقييم مخاطر الفساد المختلفة بهدف 
تزويد كل من الممارسين والأكاديميين بفهم أفضل حول مفهوم إدارة مخاطر 
وهي  الفساد  مخاطر  تقييم  لتنفيذ  فعالية  الأكثر  الطريقة  وتطرح  الفساد. 
التقييم على المستوى التنظيمي. وتشكل الإسهامات ايضا عرضا دقيقا للآثار 
بموجبه  يتم  رئيسي  كإطار  بالقانون  الاخذ  على  المترتبة  والدولية  الداخلية 
باربادوس.  قضية  في  يتجسد  عملي  قالب  في  وذلك  الفساد  أعمال  مقاضاة 
المعنية  والهيئات  المفاهيم  حيث  من  التأسيسية  الابحاث  اهمية  ولانغفل 

وكيفية عملها في دعم الأبحاث المقارنة في المستقبل. فمن حيث المفاهيم 
والمحورية  الأساسية  للمفاهيم  مرجعية  البحثية  الاسهامات  أحد  طرحت 
ناحية  اما من  الفساد بشكل أفضل.  والتي تستخدم لفهم  للنقاش  القابلة 
المؤسسات المعنية وطريقة عملها فقد شرح أحد الأساتذة المتخصصين من 
مقدونيا نموذج وكالة مكافحة الفساد ACA الذي اختارته جمهورية مقدونيا، 
وطرح الانتقادات بصدد بعض خصائص الإطار القانوني والمؤسسي. والجدير 
السادس  الهدف  الابحاث في ظل  احد  تم طرح سؤال محوري في  انه  بالذكر 
الأعمال  بيئة  توّلد  مدى  اي  إلى  وهو  المستدامة  التنمية  اهداف  من  العشر 
لأهداف  فقًا  وذلك  مؤسسي،  منظور  من  الفساد  لمكافحة  ظروفًا  التجارية 
التنمية المستدامة )SDG( 16، ولا سيما 16.5 )الفساد والرشوة بجميع أشكالها( 

و16.6 )تطوير مؤسسات مسؤولة وشفافة(.
منّا  وحوارٍ  تفاعل  قنوات  تمثل  والتي  –المجلة–  العلميّة  الفسح  هذه  فعبر 
دعم  كيفية  على  اطلاعكم  الى  العدد  هذه  خلال  من  نسعى  اننا  وإليكم 
الأمم  أشارت  والذي  المستدامة  التنمية  اهداف  من  عشر  السادس  الهدف 
المتحدة الى مقاصده » بأنه يرمي إلى تعزيز سيادة القانون على الصعيدين 
الوطني والدولي وضمان تكافؤ فرص وصول الجميع إلى العدالة ويهدف الى 
الى  يسعى  كما  أشكالهما  بجميع  والرشوة  الفساد  من  كبيرة  بدرجة  الحد 
المستويات  جميع  على  للمساءلة  وخاضعة  فعالة وشفافة  إنشاء مؤسسات 
الحوكمة  النامية في مؤسسات  البلدان  ويقوم على توسيع وتعزيز مشاركة 
الأساسية،  الحريات  المعلومات وحماية  إلى  الجمهور  و كفالة وصول  العالمية 

وفقاً للتشريعات الوطنية والاتفاقات الدولية«. 
الثاني من  العدد  ختاماً، نتقدم بالشكر والامتنان لكل من ساهم في اخراج 
كتاب وأكاديميين مراجعين وطاقم التحرير ونتطلع الى اسهاماتكم البحثية 

في الاعداد القادمة.

مدير التحرير ،،
د. ريم علي الأنصاري


